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a r m a n m e l i . i r تحلیل علی لاریجانی از مشکلات خوزستان 
 طرح آمایش سرزمینی

 در خوزستان اجرایی نشد
 دولت جدید این سحل انگاری را باید جبران 
کند؛ افزون بر آن ، واقعیت بحران جهانی بی 
آبی و تاثیر اقلیم را باید بپذیریم و راه حل ها 

را بکار گیریم

گفت و گــــو
دیاکو حسینی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

بهبود روابط با همسایگان در گرو 
اختلاف زدایی با قدرت های بزرگ
     موقعیت برای بهبود روابط ایران و عربستان مهیاست
  عملکرد دولت سیزدهم در حوزه سیاست خارجی 

متفاوت است

رئیـس سابق مجلس 
 با طرح ایـــن ســوال 
»آیا مشکلات خوزستان 
بــا غمگســاری حــل 
می شــود؟« پیــرامون مساله خوزستان 
نوشت؟ در ابتدا اینکه مشکل مردم عزیز 
خوزستان فقط کمبود آب نیست و )فقط( 
یکی از مشکلات آنان این امر است. توسعه 
خوزستان یک امر همه جانبه است، و از یک 
برنامه روشن برخوردار نیست؛ لذا مردم 
نمی توانند زندگی امروز و فردای خود را 
پیش بینی کنند. استان های دیگر هم از 
چنین فقدان نظام توسعه ای رنج می برند. 
دولت ها به رغم مصوبات متعدد مجلس در 
برنامه های پنج ساله که موظف بودند طرح 
آمایش سرزمین را مدون و به اجرا درآورند، 
هیچ یک از دولت ها این کار را انجام نداده اند. 
نتیجه این سهل انگاری همه دولت ها عدم 
استفاده بهینه از ظرفیت های استانی و گاه 
کجروی از توسعه استان ها شده است. هر چه 
در این امر خطیر تاخیر شود به ضرر کلیت 
نظام توسعه ای کشور است. امیدواریم دولت 
جدید، همتی در این راه داشته باشد.  دوم 
اینکه مساله کمبود آب به یک معضل بزرگ 
جهانی مربوط است و آن موضوع تغییر اقلیم 
است. سال هاست این موضوع در سطح 
بین المللی به عنوان بحران آتی دنیا مطرح 
است؛ اول باید مسئولان کشور و مردم این 
معضل را باور کنند تا راهکار آن فراهم شود. 
ما هنوز در گام نخست آن درگیر هستیم، 
یعنی مسئولان کشور به یک فهم مشترک 
-در این بحران آب وهوا و تأثیرات آن- در 
کشور نرسیده اند و مردم هم به تبع عدم 
تصمیم مسئولان و عدم اهتمام رسانه ها، 
توجه کافی به این امر نمی کنند؛ اما باکمال 
تأسف باید گفت این  یک واقعیت است. روند 
بارش در ۲۰ سال اخیر هم نشان می دهد که 
پیش بینی های علمی درست بوده است. 
برای فرار از این امر علمی نباید با ربط دادن 
همه امور به اراده الهی، سهل اندیشی شود. 
اراده تامه الهی در جای خود درست است، 
اما خداوند عقل به بشر داده که با تفکر عقلی 
و علمی زندگی خود را سامان دهد و در عالم 
هم نظام علی و معلولی حاکم است. اگر این 
کار صورت گرفت خداوند نیز به بندگان 
عنایت خواهد کرد. وقتی همگان هم رأی 
شدند که جهان در یک تغییر اقلیم مهم قرار 
دارد، باید دید وضع ما چه می شود. متأسفانه 
کشور ما در متن کمبود نزولات و خشکی 
قرار دارد، یعنی برخی استان ها به خصوص 
استان های مرکزی دچار خشکی ممتد 
خواهند شد. پس به جای اصرار به روش های 
گذشته کشاورزی در این استان ها، باید نوع 
زیست مردم به سوی امور غیر کشاورزی 
یا کشاورزی مدرن سوق پیدا کند و البته 
وظیفه دولت است که زمینه این تغییر، 
تحول و سبک زندگی را فراهم کند. البته 
استان خوزستان در بخش هایی با ساختار 
کشاورزی، می تواند ادامه حیات دهد، 
به شرطی که نوع کشت، نحوه آبیاری و 
نحوه دامداری آن به کلی تغییر کند. در 
این خصوص می توان موقتا خروجی آب 
سدها را افزایش داد و مشکل فعلی را حل 
کرد ولی استان خوزستان به دلیل کشت 
چهار فصل، در پاییز و زمستان با مشکل 
آبیاری مواجه می شود؛ یعنی حجم آب 
در طول سال در دامنه مشخصی قرار دارد، 
اگر در بخشی از سال به هر دلیلی از آن 
بیشتر استفاده شد، در ماه های بعد باید 
کمتر از آن بهره گیرند. پس این نحوه علاج 
مشکل، صرفا به تأخیر انداختن معضل 
است، نه حل آن. البته در سال های گذشته 
- سال ۹۷ یا -۹۸ در بودجه مصوب کشور، 
مجلس با عنایت مقام معظم رهبر، ردیفی 
در حدود ۵۰ میلیون یورو از صندوق توسعه 
ملی را برای حل مشکل تنش آبی شهرها 
در نظر گرفت؛ اما نمی دانم بعد از آن، این 
امر ادامه یافت یا خیر. البته اگر آن برنامه 
به طور کامل اجراشده بود، امروز مشکل 
آب شرب در این استان ها وجود نداشت، 
ولی در مورد بحث آب کشاورزی و حق آبه 
محیط زیست کشور نیاز به برنامه مدون 
و اجرایی بلندمدت و همراهی مردم دارد. 
برای بحث کشاورزی راهکار اصولی تغییر 
نوع کشت و سیستم های آبیاری نوین است 
که در بودجه سالانه هم مبالغی به این امر 
اختصاص یافت و باید هر دو موضوع کنار 
توسعه تولید آب شیرین از دریا را جدی تر 
دنبال کرد. البته رویکرد صنعتی شدن 
استان خوزستان یکی از مؤلفه های اصلی 
آتی توسعه این استان باید باشد. باز تکرار 
می کنم اصل مساله ایجاد تمرکز ذهنی و 
یک باور عمومی در تغییرات اقلیم و تأثیر 
آن در ایران است. باید اول درد را پذیرفت تا 
درمان صورت گیرد. البته کمبود آب شرب 
موضوع حیاتی است که در همه شرایط باید 
تأمین آن اولویت کار دولت باشد؛ آن طور که 
رسانه ها منعکس کردند توجه بیشتر به این 

امر شده است.

گــــزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس روز گذشته با طرح ادعاهایی علیه 
دولت گفته است که آمریکا حاضر نیست 
محتوای برجام ۱۳۹۴ را بپذیرد و رئیس جمهور به مردم نگفته 
است که آمریکا برای تعهد خود برجام حداقلی و برای تعهدات ما 
برجام پلاس و برجام موشکی و منطقه ای را در مذاکرات وین آورده 
است. ذوالنوری همچنین مدعی شده  رئیس جمهور به مردم نگفته 
است که بیانیه پایانی وزرا ۱+۵ این است که ما باید در مناسبات 
امنیتی منطقه با آمریکا همکاری کنیم و این یعنی پذیرش برجام 
منطقه ای. به مردم نگفتید شرطی که برایتان گذاشتند که اگر 
بیانیه را نپذیرید همه چیز منتفی است؛ یعنی باید با دغدغه ها 
و علایق اروپا و آمریکا در مورد کشورهای منطقه همکاری کنیم. 
ذوالنوری کشورهای عرب منطقه را با ادبیاتی تحقیرآمیز و تنها 
چند ساعت پس از آنکه سیدابراهیم رئیسی اولویت دولت خود 
را بهبود روابط با همسایگان مطرح کرد، مرتجع نامید و گفت که 
بر اساس توافق فوق، ایران باید نوکری کشورهای مرتجع عرب  را 
بکند و خواسته های آنها را تأمین کند. اینکه بگویید دولت یازدهم 
و دوازدهم کار خودش را کرد؛ یعنی اینکه در آخرین نفس طوق 
بندگی کشورهای مرتجع عربی منطقه را به گردن مردم بیندازید 
و بروید و بعدا بگویید ما کارمان را کردیم، اما بعدی ها که آمدند 
نتوانستند. در راستای بررسی این صحبت ها و چگونگی روابط ایران 
و کشورهای عربی در آینده نزدیک، »آرمان ملی« گفت و گویی با 
دیاکو حسینی، مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسی های 

استراتژیک ریاست جمهوری داشته است که در ادامه می خوانید.
   آیا واقعا کشورمان پیشنهادهایی را از طرف های 
برجام پذیرفته که ایران را در مقابل کشورهای عربی متعهد 

به اقدام خاصی می کند؟
مشخصا این ادبیات که در مجلس به کار رفته است، در سیاست 
خارجی ایران جایگاهی ندارد. این اتفاق می افتد که برخی 
کشورهای غربی، مواضع کشورهای عربی را حین تنظیم روابط 
با ایران در نظر می گیرند و بر این تاکید شده است که ایران باید 
روابط صلح آمیزی با کشورهای منطقه داشته باشد. باید توجه 
داشت که اگر آنها چنین مطالبه ای داشته اند کاملا بی معناست، 
به این علت که ایران همواره خواستار روابط خوب با کشورهای 
منطقه خاورمیانه بوده است. مشخصا ایران بیش از اروپایی ها 
و آمریکایی ها علاقه دارد روابط خود را با همسایگانش بهبود 
بخشد. در همین راستا بعید به نظر می رسد چنین ادبیات 
تحقیرآمیزی وارد مذاکرات ایران در وین شده باشد. مشخصا 
همواره زیاده خواهی هایی در مذاکرات وجود داشته است تا روابط 
ایران در منطقه را به سمتی خاص هدایت کند اما مشخصا دولت 
ایران هیچ گاه زیر بار این خواسته ها نرفته است. ایران همواره 
این فشارها و زیاده خواهی ها را با قاطعیت رد کرده است. ایران 
همواره در مقابل این فشارها باز هم با در اختیار گرفتن ابزارهای 
دیپلماتیک، طرح هایی همچون طرح صلح هرمز یا پیمان 
عدم تجاوز منطقه ای را پیشنهاد کرده است. دولت دوازدهم در 
بازتعریف روابط خود با کشورهای منطقه به مراتب خلاقانه تر 
برخورد کرده است و به همین علت جایی برای درخواست های 
غیرمنطقه ای غربی ها از ایران نگذاشته است. مشخصا این 
ادبیات که درمجلس مطرح شده است که ایران قرار است نوکری 

کشورهای عربی را بکند، موضوعیت ندارد.
   اساسا دولت سیزدهم در راستای ارتباط گیری موثر 
و بهبود روابط با کشورهای منطقه چه سیاستی را باید در 

پیش گیرد؟
به نظر می رسد دولت سیزدهم نیز مسیری متفاوت از دولت 
دوازدهم را در خصوص کشورهای منطقه در پیش نخواهد گرفت. 
این به آن معناست که دولت سیزدهم نیز گفت و گوهای منطقه ای 
با کشورهای عربی و کشورهای حاشیه خلیج فارس را ادامه می دهد. 
اگر قرار باشد روابط منطقه ای را اولویت خود قرار داده و به سمتی 
دوستی با کشورهای همسایه پیش رویم، باید به تنش های زائدی 
که با کشورهای عربی به وجود آمده است، پایان دهیم و راه حلی 
را برای کنار زدن بلندمدت اختلافات با همسایگان و به خصوص 
عربستان سعودی بیابیم. بهبود روابط ایران و عربستان می تواند 
پایه گذار بهبود روابط ایران با سایر کشورهای عربی و منطقه باشد. 
امروز در عراق، یمن و لبنان بن بست هایی به وجود آمده است که 
مشخصا با حل شدن اختلافات میان ایران و عربستان بسیاری از 
این بن بست ها نیز حل و فصل خواهد شد. این عقلانیت در دولت 
سیزدهم مشاهده می شود تا مشکلات خود را با کشورهای همسایه 
حل کند؛ به خصوص در این برهه زمانی که مذاکرات وین در 
جریان است می توان به بهترین شکل روابط را با همسایگان بهبود 
بخشید. اقدام دیگر برای بهبود روابط ایران و کشورهای عربی این 
است که امروز ایران تنش ها را از روابط خود با قدرت های بزرگ 
جهان از میان بردارد. مشخصا رابطه ایران با کشورهای منطقه را 
نمی توان منفک از روابط ایران با قدرت های جهانی کرد. این امکان 
تفکیک یک تصور اشتباه است؛ زیرا این ارتباطات به یکدیگر 
پیوند خورده اند. اگر در آینده تنش میان ایران و غرب یا آمریکا 
به وجود آید تمام تلاش های دولت سیزدهم درراستای بهبود 
روابط با کشورهای همسایه نیز بر هم خواهد خورد و موج مشکلات 
ایران و غرب را به منطقه نیز سرریز خواهد کرد و مجددا تمام 
روابط مخدوش می شود. بنابراین راه بهبود روابط با همسایگان از 

اختلاف زدایی با قدرت های بزرگ عبور می کند.
   با توجه به موارد ذکر شده در کوتاه مدت احتمال بهبود 

روابط ایران و عربستان وجود دارد؟
گفت و گوهای ایران و عربستان همچنان ادامه دارد و اطلاعات 
جزئی در خصوص آن تاکنون افشا نشده است. باید توجه داشت 
که گفت و گوهای دو کشوری که رقابت زیادی با یکدیگر دارند، 
هر مرحله سختی های خاص خود را دارد و شاید حتی در آخرین 
مرحله نیز گره بخورد. مجموعا با توجه به اینکه تنش ها در سوریه 
و یمن کاهش یافته است و با توجه به اینکه فشارهای ترامپ علیه 
ایران شکست خورده، امروز شرایط بهتری برای تنش زدایی میان 
ایران و عربستان وجود دارد. امروز بهترین موقعیت برای بهبود 
روابط ایران و عربستان است و به نظر می رسد پیشرفت های خوبی 

نیز در مذاکرات به وجود آمده است.

آرمان ملی- مطهره شفیعی: این روزها بحث محدود سازی 
فضای مجازی گرم است و ظاهرا برخی اصولگرایان دغدغه 
زیادی دارند تا اجرایی نشود. باید فضای مجازی را محدود و 
از پیام رسان های داخلی استفاده کرد. رسانه  و شخصیت های 
اصولگرای دلواپس رویکرد جالبی در مواجهه با فضای مجازی 
دارند و هرگاه نفعی در آن داشته باشند به مثابه پدر معنوی به 
دفاع می پردازند و در غیراین صورت هر اتهامی بتوانند برای حذف 
و محدود کردن فضای مجازی به کار می گیرند. یکی از این موارد 
استفاده از تلگرام از سوی برخی دلواپسان است که حمید رسایی را 
می توان از آن جمله دانست. این دلواپس تاکید زیادی برای استفاده 
از تلگرام دارد. به عنوان مثال دیروز در کانال تلگرامی اش نوشت: 
»تیترهای پیشنهادی خودتان را برای تیتر در روز رفتن روحانی را 
برای ادمین کانال تلگرام ارسال کنید.« نکته جالب آنجاست که به 

بهترین تیتر هدیه داده می شود! 
   تمایل رسایی به فیلترشده ها

تلگرام پیام رسان فیلتر شده ای است که برای ورود به آن دو راه 
وجود دارد؛ نخست نصب فیلتر شکن و دیگری استفاده از اینترنت 
بدون فیلتر! اکنون مشخص نیست آقای رسایی از کدام راه استفاده 
می کند. رسایی با فرض استفاده از اینترنت بدون فیلتر که به افراد 
خاص! داده می شود،  باید به این سوال پاسخ دهد که چرا بر خلاف 
تصمیم مسئولان مبنی بر فیلتر تلگرام، دیگران را ترغیب به استفاده 
از این پیام رسان می کند تا تیتری علیه دولت روحانی پیشنهاد داده 
و جایزه بگیرند. ضمن اینکه تلگرام اگر چه توسط آلمان برنامه ریزی 
شده اما به عنوان شرکتی در انگلستان و آمریکا به ثبت رسیده  
است. آیا رسایی و امثال او استفاده از پیام رسانی تحت حمایت 
آمریکا را مجاز می داند؟ اگر پاسخ مثبت است که نباید فراموش 
کند این پاسخ با ادعاهای او در تناقض است. توئیتر هم که شرایطی 
مانند تلگرام دارد و فیلتر است، در کالیفرنیای آمریکا به ثبت 
رسیده و رسایی تمایل زیادی به استفاده از آن دارد. نکته قابل تامل 
آنجاست که رسایی چندی پیش گفته بود »والا کسی دنبال بستن 
پیام  رسان های خارجی نیست، بلکه بحث برسر ضابطه مندکردن 
فعالیت آنهاست تا امنیت روانی، اخلاقی، اقتصادی و سیاسی 
جامعه حفظ شود و فقط خائنان یا افراد ساده لوح ضرورتش را انکار 

می کنند.« این اظهارات با دستور قضایی فیلتر تلگرام همخوانی 
ندارد و تنها نشان دهنده تقلای رسایی برای استفاده از نرم افزارهای 
فیلترشده است! جالب است که برای او احتمال نفوذ آمریکا در 
استفاده از تلگرام مطرح نیست ولی زمانی که اصلاح طلبان اقدام 
قانونی کنند و به  مذاق رسایی ها خوش نیاید ناخودآگاه آمریکا ناظر 

و حامی آنها می شود؛ نه ناظر اقدامات در تلگرام!
   رسایی در تناقض تلگرامی!

جالب است که رسایی در مواضع خودش هم دچار تناقض 
است؛ چرا که از یک سو از تلگرام استفاده و دیگران را تشویق به 
استفاده از آن می کند، اما از سوی دیگر به انتشار دیدگاه مخالفان 
استفاده از تلگرام می پردازد. به عنوان نمونه در کانال تلگرامی اش 
به نقل از محمد ایمانی آورد: »عده ای با سیاسی کاری و گروهی و 
با نگاه سطحی می گویند، نباید تلگرام و اینستاگرام را محدود یا 
فیلترکنیم؛ چراکه ابزار ارتباطی و مبادلاتی مردم، و بخش مهمی 
از کسب و کار و ارتباطات عمومی است. سیاست بازانی هم که 
انتخابات زده اند، بلافاصله مستقیما یا به شکل نیابتی به دوقطبی 
»فیلترینگ- آزادی رسانه« دامن می زنند و از آب گل آلود ماهی 
 می گیرند. مدیران سیاسی- امنیتی آمریکا و غرب هم از این واقعیت 
در ایران بی  خبر نیستند و برخی طراحی های خود را براساس 

همین دغدغه های ارتباطاتی- اقتصادی- سیاسی در ایران 
ا نجام می دهند.« انتشار اظهارات ایمانی به نوعی محکوم کردن 
رسایی در استفاده از تلگرام است. ماجرا وقتی جالب تر می شود 
که رسایی بخش دیگری از اظهارات ایمانی را هم منتشر کرده 

که چنین است: »هم به شبکه های  اجتماعی و ارتباطی 
نیاز داریم و هم به تامین امنیت، آزادی، قانونمندی و 

حقوق حاکمیتی آن. ورود به بحث از میانه آن غلط 
است. اصل بحث که به امنیت، استقلال، آزادی 

و سیادت – یا خدای ناکرده ضعف، گرفتاری 
و شبیخون خوردگی- ما مربوط می شود، 
»شبکه ملی اطلاعات و ارتباطات« است« 
اما رسایی تنها دلبسته تلگرام است و به رغم 
عضویت در شبکه های داخلی حاضر به ترک 

تلگرام نیست!

   یاران رسایی مخالف تلگرام
همفکران رسایی برخلاف خودش تمایلی به استفاده از تلگرام 
ندارند و دیگران را نهی می کنند مانند حجت الاسلام احمدحسین 
فلاحی، سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با بیان 
اینکه درآمد صهیونیست ها از تلگرام بیش از فروش نفت ماست 
و حتی فتنه های سال های گذشته بر بستر شبکه های اجتماعی 
خارجی شکل گرفته، خواستار ساماندهی پیام رسان ها شد. 
سال ۹۷ هم مجمع نمایندگان طلاب و فضلای حوزه علمیه قم 
در نامه ای به رئیس قوه قضائیه وضعیت فضای مجازی در کشور را 
بغرنج و اسفبار دانست و اجرای فوری قانون مسدود سازی تلگرام ، 
اینستا گرام و جلوگیری کامل از فعالیت  فیلتر شکن ها را خواستار 
شد. کیهان هم سال ۹۸ مدعی شده بود: »از دوسال پیش با استفاده 
از تلگرام و ایجاد کانال های تلگرامی آموزش های لازم را به اوباش 
داده اند و حتی تاکید می کند که آتش سوزی های انجام شده -که 
کار ساده ای هم نیست- براساس همین آموزش ها انجام شده است. 
شبکه اجتماعی »تلگرام« پیش از این علاوه بر مواردی همچون 
فراهم کردن بستر طراحی و عملیاتی کردن اقدام تروریستی حمله 
داعش به مجلس شورای اسلامی و حرم مطهر امام)ره(، نقش 
سازماندهی و هدایت گروهک های آشوبگر در اغتشاش های دی ماه 
۹6 و التهاب آفرینی و دامن زدن غیر واقعی به قیمت سکه و ارز در 
اواخر سال ۹6 و اوایل سال ۹۷ را نیز برعهده داشت که همین مساله 
منجر به فیلتر شدن این پیام رسان با حکم قضایی در اردیبهشت ماه 

سال ۹۷ شد.« و رسایی همفکری ندارد.
   دادستان فیلتر می کند آقای رسایی

شاید رسایی تصور می کند ورود به پیام رسان های 
فیلترشده به نوعی نشانگر مخالفت با دولت است، اما 
زمانی که یک سایت یا اپلیکیشن فیلتر می شود، عامه  
مردم مسئولیت آن ر با وزارت ارتباطات می دانند، 
هرچند در اصل کارگروه تعیین مصادیق محتوای 
مجرمانه که دادستان کل کشور ریاست آن را 
برعهده دارد، برای این موضوع تصمیم گیری 
می کند که وزیر ارتباطات نیز تنها عضوی 
از این کارگروه محسوب می شود؛ بنابراین 
رفع فیلتر شبکه های اجتماعی فیس بوک 
و توئیتر یا تصمیم برای فیلتر شدن 
یا نشدن تلگرام و دیگر پیام رسان ها 
و وب سایت ها، از صافی این کارگروه 

می گذرد.

 آرمان ملی- حمید شجاعی: واکنش ها به رقابت 
کیمیا علیزاده و ناهید کیانی  و بازتاب های آن چنان 
گسترده بود که اگر شده مردم برای چند روز مسائل 
دیگر را به دست فراموشی سپردند. اما به اذعان بسیاری 
برنده رقابت دو دوست قدیمی، که دست تقدیر آنها را 
مقابل یکدیگر قرار داد، صرفا ملت ایران و هر دو ورزشکار 
ایرانی بوده اند و بازنده آن ورزش کشور و از آن مهمتر 
صداوسیما که خود را رسانه ای ملی می خواند؛ اما کاملا 
حداقلی عمل می کند. نگاهی به واکنش های کاربران 
فضای مجازی به وضوح نشان می دهد  برخی مسئولان و 
صدا و سیما در سایه برخی ناکار آمدی ها سعی در تخریب 
و نادیده گرفتن کیمیا علیزاده داشتند اما مردم همچنان 
کیمیا را دختر ایران زمین می خوانند و فرقی میان او 
و ناهید کیانی نمی گذارند. ای کاش برخی مجریان 
صداوسیما نیز مقداری به خود می آمدند و صرفا جهت 

خوش خدمتی هموطن خود را انکار نمی کردند.
  بازی دوسر باخت

همه  جای جهان مسابقات ورزشی رقابت هایی دیدنی 
و مهیج را می سازند و شادی و نشاط را برای مخاطبان 
می آورد. در این راستا شاید المپیک مهمترین رویدادی 
باشد که تمامی قهرمانان راه یافته به این مسابقات 
رودر روی هم صف آرایی می کنند تا خود را برای آزمونی 
سخت محک بزنند. از طرفی بسیار پیش آمده که 
ورزشکاران در رشته های مختلف بنا به دلایلی با پرچم 
کشور دیگری در رقابت ها حاضر شوند اما نه تنها مورد 
شماتت قرار نگرفته اند؛ بلکه به جهت عملکرد درخشان 

خود مورد تشویق هم واقع شده اند. این در حالی است که 
به نظر می رسد این رویه در کشور ما به گونه ای وارونه 
عمل می کند و اگر ورزشکاری ایرانی زیر پرچمی دیگر 
رقابت کند نه تنها  وجودش را در صحنه انکار می کنیم؛ 
بلکه در قدمی فراتر به ایرانی بودن او نیز با دیده تردید 
می نگریم. این در حالی است که شاید اگر طی سالیان 
گذشته که ورزشکاران بسیاری به دلایل مختلف جلای 
وطن کرده و به فعالیت خود در کشورهای دیگر ادامه 
داده اند به جای تخریب آنها و توجیه عملکردهای بعضا 
ناقص خودمان به علاج واقعه می پرداختیم شاید امروز در 
المپیک شاهد رقابت دو ایرانی در المپیک توکیو نبودیم. 
نکته اینجاست که به تجربه ثابت شده رویکرد مدیران و 
مسئولان در این حوزه در برخورد با همه یکسان بوده و 
حتی اگر همه ورزشکاران کشور نیز عزم مهاجرت کنند 
مسئولان امر تغییری در نوع نگرش، تفکر و سیاست های 
خود نمی دهند؛ چرا که اساسا از ابتدا همه حق را در 
خود و همه باطل را در شخص مقابل دیده اند و همین 
امر نیز باعث شده در همه مسائل این چنینی عملکردی 
مشابه از خود بروز دهند. نمونه بارز این مساله را نیز 
می توان در مورد کیمیا علیزاده تکواندو کار ملی پوش 
سابق کشورمان که در المپیک توکیو در پوشش تیم  
پناهندگان مسابقه می داد، دید. جایی که کیمیا بر خلاف 
بسیاری که در داخل از ماه ها پیش روی وی مهر باطلی 
کوبیده بودند؛ حتی در پشت لباس مخصوص مبارزه نام 
خود را با سه رنگ پرچم ایران نوشته بود و در مسابقه نیز 
به رغم پیروزی بر ناهید کیانی رفیق و هم تیمی دیروز و 

رقیب امروزش چندان آشفته، مغموم و ناراحت بود که 
گویی او رقابت را واگذار کرده است. اما آنچه قاطبه جامعه 
به آن معتقدند بازی دو سر باخت ورزش ایران در المپیک 
بوده است. چنانکه بسیاری نوک تیز پیکان حملات خود 
را به سمت مدیران ارشد ورزش کشور گرفته اند و آنها 
را مسبب چنین رخدادی دانسته اند که در یک رویداد 
بین المللی یک ایرانی در مقابل یک ایرانی قرار گیرد. 
شاید این اتفاق درس عبرتی باشد برای مسئولان امر 

باشد که در آینده شاهد چنین اتفاقاتی نباشیم. 
  تخریب چهره کیمیا

درست از زمانی که معلوم شد ناهید کیانی تنها 
دختر تکواندوکار ایران در قرعه کشی به کیمیا علیزاده 
عضو تیم پناهندگان خورده، هجمه ها و تخریب ها 
علیه وی آغاز شد  و در جریان رقابت و پس از آن به 
بالاترین حد خود رسید. اما نکته جالبی که در این بین با 
واکنش بسیاری از کاربران شبکه های اجتماعی و حتی 
چهر ه های سیاسی، اجتماعی و ورزشی مواجه شد نوع 
رویکرد و بدعت بحث بر انگیز تلویزیون به عنوان رسانه 
ملی بوده است که با قصد و غرضی مشخص درصدد 
ارائه چهره ای ضد ایرانی از کیمیا علیزاده داشت. انگار 
نه انگار که او ۴ سال پیش نخستین مدال تاریخ بانوان 
ایران در المپیک را کسب کرده بود و تا ماه ها همین 
افراد در وصف او صحبت ها می کردند. با این حال چه 
پیش از رقابت، چه حین و چه پس از رقابت مجریان 
و کارشناسان تلویزیون با چنان ادبیات ناپسندی 
از کیمیا علیزاده صحبت کردند که فضای مجازی پر 

شد از انتقادات به این افراد. رقابت تمام شد؛ اما آنچه 
ماند روسیاهی برای مجریان و کارشناسان تلویزیون 
در جامعه بود. هر چند رفتار کیمیا علیزاده با ناهید 
کیانی، در آغوش گرفتن او  و خوش و بش با مربی تیم 
ایران درس بزرگی به صداو سیما و مجریانی چون 
بهزاد کاویانی و مهدی توتونچی داد. مهرو کمرانی، 
مربی ناهید کیانی در خصوص این رقابت می گوید: 
»نمی توانید تصور کنید چه بر من گذشت و جدول با 
کرونای نماینده شیلی باید تغییر می کرد.« پرسش 
اینجاست که برخی مجریان به چه حقی قهرمان ایرانی 
را که به هر دلیل از کشور مهاجرت کرده خائن، بی وطن ، 
کسی که با پول مردم به اینجا رسیده و اینک آلت دست 
بیگانگان شده، می خوانند! یا اینکه با حمایت مالی 
مالیات من و شما سهمیه گرفته و المپیکی  شده؛ وگرنه 
کسی او را نمی شناخت. اساسا مجریان و کارشناسان 
صداو سیما که شاید چندان عملکرد مثبت و موثری 
هم در حوزه عملکردی خود نداشته اند با کدام پول و 
حمایت مالی به اینجا رسیده اند؟ چه تضمینی وجود 
دارد اگر ناهید کیانی هم روزی به دلایلی قصد جلای 
وطن کرد فردا او را نیز به روزگار کیمیا دچار نکنند؟ به 
نظر می رسد مسئولان صداو سیما، که لقب رسانه ملی را 
یدک می کشند، باید فکری به حال ادبیات طلبکارانه و 
تحقیر آمیز مجریان خود کنند و تا دیر نشده این بدعت 

را بر چینند. 
   دنبال مقصر نمی گردم 

ملی پوش وزن ۵۷ کیلوگرم تکواندوی زنان ایران 
درباره رقابتش با کیمیا علیزاده در بازی های المپیک 
توکیو اظهار داشت: قرعه من از قبل مشخص بود و به 
لحاظ ذهنی آماده این مسابقه بودم، اما اتفاق هایی که 
در یکی دو روز قبل از مسابقه افتاد، اذیتم کرد. البته من 
ارتباطم را با فضای مجازی قطع کرده بودم؛ اما به گوشم 
می رسید که چه  جوی برای این مسابقه راه افتاده است. 
در این شرایط انگار کسی حواسش به من نبود. ناهید 
کیانی گفت: برای من فرقی نمی کرد مقابل چه حریفی 
بازی کنم؛ اما به یک باره همه چیز طوری به  هم ریخت 
که الان به این نتیجه رسیده ام که خواست خدا نبوده که 
من پیروز باشم. از نظر بدنی خیلی خوب بودم و تمرینات 
فوق العاده ای را پشت سر گذاشته بودم اما شرایطی 
رقم خورد که کارم سخت شد. وی افزود: دنبال مقصر 
نمی گردم. هر اتفاقی هم افتاده باشد، در نهایت من باید 
مراقب خودم باشم و حواسم به برنامه هایم باشد. وی بیان 
کرد: زمان می برد تا دوباره به شرایط عادی برگردم اما 
سعی می کنم خیلی زود خودم را جمع و جور کنم و برای 

رویدادهای بعد آماده شوم.

بیایید تلگرام، جایزه بگیرید!      تشویق حمید رسایی به استفاده از پیام رسان  فیلتر شده
   دلواپسان اینترنت بدون فیلتر دارند یا فیلترشکن

 مذاکرات شرمن
 با وزیر خارجه چین 

درباره ایران

هیچ نماینده ای نباید توقع 
حضور در دولت داشته 

باشد

مذاکرات ادامه دارد؛ 
قطع نمی شود

»آرمان ملی« از بازتاب   ها و حواشی رقابت دو ایرانی در المپیک گزارش می کند:

 صداو سیما 
 بازنده اصلی 

میدان المپیک

 

/ تطبیق ص۳

سخنگوی وزارت خارجه آمریکا اعلام کرد که شرمن 
در دیدار با »وانگ ایی« وزیر امور خارجه چین درباره منع 
گسترش سلاح های هسته ای و نگرانی های منطقه ای از 
جمله ایران، افغانستان، کره شمالی و میانمار بحث و گفت وگو 
کرده است. شرمن در این دیدار در مورد طیف وسیعی از 
موضوعات با وزیر خارجه چین گفت وگو کرده است. به گفته 
ند پرایس، شرمن در این دیدار تاکید کرد واشنگتن از رقابت 
سخت بین دو کشوراستقبال می کند، اما به دنبال درگیری با 
چین نیست. شرمن نیز در حساب کاربری خود نوشت که در 
این دیدار در مورد تعهد کشورش به رقابت سالم، حمایت از 
حقوق بشر که به نفع همه ماست، صحبت کردم. خبرگزاری 
رویترز نیز نوشت که شرمن با وزیر خارجه چین گفت وگوی 
صریح و آشکار انجام داد و نگرانی های مربوط به حقوق بشر 
و پرونده های بازداشت شدگان آمریکایی و کانادایی در چین 

را مطرح کرد.

فعال سیاسی اصولگرا تاکید کرد: نظارت بر اجرای قانون 
از وظایف مجلس است؛ از این جهت نمایندگان باید از ابزار 
قانونی شان مانند تذکر، سوال، تحقیق و تفحص و سایر ابزارهای 
نظارتی استفاده کنند، اما این کارها به معنای تنش، کشمکش 
... بین مجلس و  سیاسی و مقابله جریانی نیست که الحمدا
دولت آینده اختلاف جریانی وجود ندارد؛ بنابراین نباید انرژی 
و پتانسیل نمایندگان صرف تنش، درگیری و مقابله بلکه باید 
صرف همراهی و در عین حال نظارت بر دولت شود؛ بنابراین 
هیچ نماینده ای نباید توقع حضور در دولت را داشته باشد. 
حسین نقوی حسینی گفت: مقام معظم رهبری هم اشاره 
فرمودند نمایندگان به کار خودشان ادامه دهند؛ از سوی دیگر 
از چهارسال نمایندگی تنها یکسال گذشته است؛ بنابراین 
نماینده ای که مجلس را رها کند و بخواهد در دولت برود؛ یعنی 
سه سال وظیفه نمایندگی خودش را بر زمین می گذارد. اگر 

احساس نیاز شود، در این زمینه هماهنگی صورت می گیرد.

نماینده مجلس دهم گفت: فارغ از اینکه نوع مذاکرات 
چه باشد، باید به هیات تطبیق تصویب برود و بررسی شود. 
تصمیم نهایی توسط تیم مذاکرات گرفته نشده؛ بنابراین 
در دولت آینده هم این مذاکرات ادامه پیدا خواهد کرد. 
منتها قطعا تیم مذاکره کننده و افرادی که برای مذاکرات 
 تعیین خواهند شد، برخی روندها را تصحیح خواهند کرد.

محمد جواد جمالی نوبندگانی تصریح کرد: بعید به نظر می رسد 
که مذاکرات قطع شود. آمریکایی ها خود را آماده کرده اند و بر 
ایران فشار وارد می کنند، به خصوص فروش نفت ایران به چین 
را به عنوان یک حربه جدید در نظر دارند واز آن برای ابزار فشار 
بر تیم مذاکره کننده جدید به کار خواهند برد. بنابراین چون 
موضوع مذاکرات ملی است و با منافع ملی سروکار دارد، باید 
دست از تخریب های سیاسی و تضعیف تیم های مذاکره کننده 
برداریم. ما باید یکصدا باشیم و به آن چیزی که مربوط به 

منافع ملی است، فکر کنیم.

   حمایت مردمی از کیمیا؛ اهانت در صداوسیما


